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Vytautas ŽEMAITIS. Buvusi ūki-
nių prekių parduotuvė Laisvės 
gatvėje (priešais „antrukę“) 
sparčiai pertvarkoma į biurų 
pastatą, tokios pat paskirties 
objektas šiemet pradės kilti P. 
Cvirkos gatvėje – žiniasklaidoje 
jau siūlyta rezervuoti patalpas, 
jas nuomojantys gerą pusmetį 
skelbiasi Kauno gatvėje iškilu-
sio juodu stiklu blizgančio pas-
tato savininkai... Susidaro įspū-
dis, kad pasibaigus karantinui  
Marijampolės laukia įkurtuvių 
bumas.   
„Įkurtuvių bus, - sutinka Vy-

tautas Brazaitis, firmos RE/
MAX nekilnojamojo turto (NT) 
brokeris. - Tačiau patalpas nuo-
mos ne naujos įstaigos ir įmo-
nės, o iš anksčiau veikiančios 
Marijampolėje. Jos pageidauja 
naujų, šiuolaikiškesnių patal-
pų – vienos mažesnių, kitos di-
desnių. Nuomoti tokias ir siūlo 
bei siūlys nekilnojamojo turto 
plėtotojai.“   

Paklaustas, kodėl kai kurių 
patalpų nepavyksta išnuomoti 
ilgą laiką, pašnekovas nurodo 
galimai nepatrauklias vietas 
arba/ir savininkų užsiprašo-
mas per dideles mūsų miestui 
kainas. V. Brazaitis sako, kad ko-
mercinio NT kvadratinio metro 
nuomos kaina miesto centre yra 
apie 8 eurai. Tai pirmuosiuose 
aukštuose – čia įprastai kuriasi 
prekybos ir paslaugų įmonės. 
Antruose aukštuose kaina ma-
žėja pora eurų. Kylant aukščiau, 
nuompinigiai dar labiau menks-
ta. Panaši tendencija ir komer-
ciniam NT tolstant nuo centro. 

Kylant naujiems biurų pasta-
tams potencialūs nuomininkai 
vis mažiau dairosi į senos staty-
bos objektus, nes jų kaina pana-
ši. Todėl jau ilgą laiką gyvybės 
ženklų nesimato statiniuose, iš 
kurių išsikraustė „Swedbank“ ir 
SEB banko Marijampolės fi li-
alai. Įsigalint virtualiai banki-
ninkystei, jie puikiai išsitenka 

šiuolaikiškesnėse, gerokai ma-
žesnėse patalpose. 

Jeigu komercinio NT pasiūla 
gerokai pranoksta paklausą, tai 
gyvenamojo būsto rinkoje situ-
acija priešinga – gyventojai nori 
naujų butų, tačiau jų nesiūloma. 
Bene paskutinis gyvenamasis 
kompleksas prieš keletą mė-
nesių baigtas statyti Mokolų 
gatvėje, buvusios automobilių 
stovėjimo aikštelės vietoje. Visi 
butai ten išpirkti. 

Atrodytų, geras pavyzdys ki-
tiems NT plėtotojams, tačiau 
tokio daugiabučių namų staty-
bos projekto, koks, pavyzdžiui, 
prieš dešimtmetį įgyvendintas 
Kosmonautų gatvėje, dabar nie-
kas nesiima. 

RE/MAX brokeris aiškina, ko-
dėl: „Mieste silpnoka gyventojų 
perkamoji galia. Statybinin-
kams labai sudėtinga pasiūlyti 
1 kv. metrą už 1 000 eurų. Iš to 
nelabai ką uždirbsi. Brangesnio 

būsto dauguma neįperka, nes 
tiek „netraukia“ jų atlyginimai, 
į kuriuos atsižvelgia kreditus 
teikiantys bankai. Todėl Ma-
rijampolės rinka gyvenamojo 
būsto plėtotojams nėra patrau-
kli, statyti labiau apsimoka prie 
Kauno ar Vilniaus.“

V. Brazaitis nesiima spręsti, 
ar miesto patrauklumas naujo 
gyvenamojo būsto statytojams 
mažėja ir dėl menkstančio gy-
ventojų skaičiaus. „Greičiau-
siai tai neturi didesnės įtakos, 
nes, kaip minėjau, jaučiama 
nemaža butų paklausa“, - sako 
brokeris.

Anot jo, butų Marijampolėje – 
tiek naujos, tiek senos statybos 
perka ir kauniečiai, nes jie čia 
gerokai pigesni nei Laikinojo-
je sostinėje, o pasiekti darbo 
vietą Kaune trunka mažiau nei 
valandą. 

�%�X�Y�X�V�³���P�R�N�\�N�O�R�V���L�Q�W�H�U�Q�D�W�R���S�D�V�W�D�W�����S�D�ã�H�ã�X�S�\�M�H�����S�U�L�H���0�D�U�L�M�R�Q�Ð���J�L�P�Q�D�]�L�M�R�V�����L�ã���7�X�U�W�R���E�D�Q�N�R���Q�X�S�L�U�N�R���S�U�L�Y�D�W�X�V���L�Q�Y�H�V�W�X�R�W�R��
�M�D�V�����-�L�V���þ�L�D���L�N�L���������������L�Ð�M�Ð���P�H�W�Ð���³�U�H�Q�J�V���J�\�Y�H�Q�D�P���V�L�D�V���S�D�W�D�O�S�D�V�����'�D�E�D�U���G�D�X�J�L�D�E�X�W�L�V���S�U�R�M�H�N�W�X�R�M�D�P�D�V

�9�����ä�H�P�D�L�þ�L�R���Q�X�R�W�U�D�X�N�R�V

�-�@�T�I�›�«�O�@�S�@�K�O�›�«�A�H�T�Q�@�L�R�«�R�H�“�K�N�L�@�«�C�@�T�F�H�@�T�«�M�D�H�«�A�T�S�›

�6�N�H�O�E�L�P�D�V���D�Q�W���S�D�V�W�D�W�R���/�D�L�V�Y�¡�V���J�D�W�Y�¡�M�H�����8�å���N�H�O�L�Ð��
�G�H�ã�L�P�þ�L�Ð���P�H�W�U�Ð���³���E�L�X�U�Ð���S�D�V�W�D�W�����S�H�U�W�Y�D�U�N�R�P�D���E�X�Y�X�V�L��
�Ì�N�L�Q�L�Ð���S�U�H�N�L�Ð���S�D�U�G�X�R�W�X�Y�¡

Jūratė CVILIKIENĖ, „Swedbank“ 
Finansų instituto vadovė. Mūsų 
instituto užsakymu atliktas gy-
ventojų nuomonės tyrimas rodo 
pasikeitusį požiūrį į pakartotinį 
daiktų naudojimą. Pagrindiniu 
gyventojų motyvu pirkti ir par-
duoti naudotus daiktus tampa 
socialiai atsakinga elgsena, o 
ne pinigų stygius ar noras su-
taupyti. 

Tyrimas atskleidė, kad naudotų 
daiktų rinkoje mažėja pirkėjų, 
kuriems aktuali mažiausia pre-
kės kaina. Per pastaruosius trejus 
metus visose prekių kategorijose 
bent keliais procentiniais punk-
tais paaugo skaičius gyventojų, 
namuose neturinčių naudoto 

daikto. Taip pat pagausėjo tų, 
kurie nėra pirkę ar pardavę dėvė-
tų drabužių, avalynės, naudotos 
buitinės, garso ar vaizdo tech-
nikos, smulkių vaikiškų prekių.

Vis daugiau gyventojų išgalint 
įsigyti naujų daiktų, keičiasi iš-
ankstinės visuomenės nuosta-
tos apie naudotus daiktus. Gy-
ventojai rečiau sieja naudotus 
daiktus su fi nansiškai skurdžiu 
gyvenimu ir bando prisijaukinti 
pakartotinio naudojimo madą. 

Populiariausioje drabužių ka-
tegorijoje pardavimo tendencija 
ypač ryški – dėvėtus drabužius 
parduodančiųjų skaičius per ke-
lis pastaruosius metus išaugo 
net 55 procentais. Tikėtina, kad 

pokyčius šioje prekių kategori-
joje lėmė elektroninių pardavi-
mo platformų išpopuliarėjimas. 
Gyventojams daugiau laiko 
praleidžiant namuose atsiran-
da daugiau galimybių atlikti 
spintų „reviziją“ ir atrinkti ne-
benaudojamus daiktus bei dra-
bužius, kuriuos galima lengvai 
ir patogiai parduoti internetu. 

Remiantis tyrimo rezultatais, 
šalies gyventojai taip pat linkę 
pirkti ar parduoti naudotą buiti-
nę techniką, baldus ir vaikiškas 
prekes. Nepilnamečius vaikus 
auginančių tėvų kategorijoje irgi 
ryškėja naudotų daiktų pirkimo-
pardavimo tendencijos.  
Smulkias vaikiškas prekes 

parduodančių tėvų skaičius per 
paskutinius kelerius metus išau-
go dvigubai, o dovanotų daiktų 
gavusiųjų sumažėjo net 20 proc. 
Tad akivaizdu, jog tėvai nebe-
naudojamiems ar išaugtiems 
vaikiškiems daiktams vis daž-
niau stengiasi surasti naujus 
šeimininkus juos parduodami.

Tiesa, vaikiškų daiktų dovano-
jimas vis dar populiarus – maž-
daug pusė apklaustųjų smulkius 
ir stambius daiktus atiduoda 
dykai. Tokia tendencija natūrali, 
mat išaugti ar nebenaudojami 
vaikų daiktai įprastai perleidžia-
mi artimųjų ar draugų šeimoms, 
o jei tokių šeimų artimoje aplin-
koje nėra, svarstoma daiktus 
parduoti.  
Rečiausiai gyventojai pakar-

totinai naudoja garso ir vaizdo 
techniką. Tikėtina, kad šį pokytį 

lėmė technologijų tobulėjimas − 
naujų aukšto lygio technologijų 
įrenginių pasiūla tapo itin didelė, 
ir net kainai jautrus pirkėjas gali 
rasti sau prieinamą naują įren-
ginį vietoje to, kad ieškotų gerai 
veikiančio naudoto.
Išmanieji telefonai, kaip ir 

kompiuterinė technika, vis re-
čiau atsiduria antrojoje rinkoje. 
Tiesa, vyresnio amžiaus grupėse 
išlieka ryški telefonų gavimo, o 
kiek jaunesnėse amžiaus gru-
pėse – dovanojimo tendencija. 
Tyrimas parodė, kad gyventojai 
vis rečiau mano, jog pakartoti-
nai daiktai naudojami iš skurdo 
– taip galvoja 3 respondentai iš 
10. Tai įkvepianti tendencija, 
rodanti, kad pakartotinis daik-
tų naudojimas mūsų šalyje vis 
mažiau reiškia kažką gėdingo ir 
turi potencialo populiarėti. 

Kaip  elgiamės su naudotais daiktais?
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Paprastai tariant, katarakta yra 
lęšiuko sudrumstėjimas. Tai - vie-
na pagrindinių regėjimo neteki-
mo priežasčių visame pasaulyje. 
Tačiau šiuolaikiniai ost almologi-
jos pasiekimai leidžia ją sėkmin-
gai gydyti ir pasveikti.

Pagrindinė 
priežastis – amžius
Katarakta gali būti perduodama 

iš kartos į kartą, gali būti įgimta 
ar įgyta po traumos ar ligos, ta-
čiau dažniausia ligos pasireiški-
mo priežastis – amžius. Bėgant 
metams vyksta akies lęšiuko 
pokyčiai, formuojasi drumstys, 
todėl žmogus pradeda blogai 
matyti. Nors pradinėse stadijo-
se katarakta gali nesukelti rimtų 
regėjimo problemų, tačiau ligai 
progresuojant silpstantis regė-
jimas gali baigtis aklumu. Kai 
lęšiuko drumstis pradeda truk-
dyti pilnaverčiam gyvenimui, 
darbinei veiklai, reiktų nedelsiant 
kreiptis į specialistą.

Kaip pasireiškia 
liga?
Sergant katarakta jokie akiniai 

nepadeda pagerinti žmogaus re-
gėjimo. Dažnai daiktai matomi 
dvigubi ar gelsvame fone, žen-
kliai susilpnėja matymo ryšku-
mas, drumstėdamas lęšiukas 
iškraipo spalvas, gali atsirasti jau-
trumas ryškiai šviesai. Kataraktai 
progresuojant rūkas akyse tirštė-
ja, darosi sunku skaityti, vairuoti 
automobilį, o nesiimant priemo-
nių, lęšiukui visai sudrumstėjus 
regėjimas išnyksta.

Gydymas - trumpa 
ir saugi operacija
Vienintelis sėkmingas katarak-

tos gydymo būdas – operacija. 
Naudojant šiuolaikišką mikro-
chirurginę įrangą – fakoemulsi-
fi katorių – akyje padaromas 2–3 
mm dydžio pjūvis ir sudrumstė-
jęs lęšiukas pakeičiamas dirbtiniu 
implantu. Kataraktos operacija 
trunka apie 30 minučių, atlieka-
ma naudojant vietinę nejautrą, 
todėl nejaučiamas skausmas ar 
diskomfortas. Tačiau svarbiau-
sia, kad regėjimas pagerėja iškart 
arba praėjus vos keletui dienų po 
operacijos.

Svarbu kreiptis laiku
Pastebėjus silpstantį regėjimą 

reikėtų nedelsiant pasikonsul-

tuoti su gydytoju, nes  kataraktos 
operacijos sėkmė priklauso ne tik 
nuo gydytojo meistriškumo, nau-
dojamos įrangos, bet ir nuo ligos 
stadijos. Kuo labiau lęšiukas su-
drumstėjęs, tuo sunkesnė opera-
cijos eiga, padidėja pooperacinių 
komplikacijų rizika, regėjimas at-
sistato per ilgesnį laikotarpį. Be 
to, kataraktai progresuojant, gali 
padidėti akispūdis, rizikuojama 
susirgti glaukoma – liga, nuo ku-
rios apakus, regėjimo sugrąžinti 
nebeįmanoma.

Modernios ir 
saugios operacijos
A.Klinikos „Akių chirurgijos 

centre“ operacijas atlieka aukš-
čiausios kvalifi kacijos specia-
listas, tikras savo srities profe-
sionalas, gyd. Saulius Ačas. Jis 
yra atlikęs šimtus kataraktos 
operacijų, taip pat ne vieną ypač 
sudėtingą akių operaciją ir įgyjęs 
neįkainojamos patirties grąžinant 
pacientams regėjimą. Operacijos 
atliekamos pažangiausiu kata-
raktos pašalinimo metodu – fa-
koemulsifi kacijos būdu. „Akių 
chirurgijos centre“ naudojama 
moderni diagnostinė ir operacinė 
įranga, kokybiškos priemonės. 
Mūsų pacientai džiaugiasi, kad 
profesionali pagalba suteikiama 
nelaukiant ilgose eilėse, ypač tai 
aktualu, jeigu katarakta sparčiai 
progresuoja.

 Šiuolaikiniai metodai leidžia 
pasiekti puikių rezultatų, tačiau 
labai svarbu laiku kreiptis į spe-
cialistus. Prisiminkite, kuo anks-
tyvesnė ligos stadija, tuo geresni 
rezultatai, o uždelstų atvejų ope-
racijos eiga visada komplikuota, 
ilgesnė ir sudėtingesnė.

Visus, kuriems gydytojai 
diagnozavo kataraktą ir 
pataria atlikti operaciją, 
kviečiame į „Akių chirurgi-
jos centrą“, esantį Savanorių 
pr. 66, Kaune. Šiuolaikinė 
mikrochirurginė įranga, 
kokybiškos priemonės, pro-
fesionali patyrusių specia-
listų komanda padės pasiekti 
puikių rezultatų. Registruo-
kitės telefonu (8 37) 750 805. 
www.akiuchirurgija.lt

Katarakta? Padėsime pasveikti

Gintaras SKAMAROČIUS
Šią savaitę Marijampolės savivaldybės taryba 

priėmė sprendimą inicijuoti mano vadovaujamos 
viešosios įstaigos (VšĮ) Nemuno euroregiono Ma-
rijampolės biuras likvidavimą. 
Prieš ir po posėdžio sulaukiau iš esmės vieno 

klausimo - kodėl? 
Prieš 24 metus įkurta Lietuvos, Baltarusijos ir 

Lenkijos pasienio regionų sąjunga „Nemuno eu-
roregionas”, vėliau prie jos prisijungė Karaliau-
čiaus srities rytiniai rajonai. O 1998 m. įkūrėme 
VšĮ Nemuno euroregiono Marijampolės biurą. Jo 
siekis - plėtojant kaimyninių šalių pasienio regio-
nų bendradarbiavimą, gerinti gyvenimo kokybę, 
šalinti neigiamus tarptautinius stereotipus, kurti 
saugesnę ir taikesnę ateitį.
Įstaigos formalus iniciatorius - Marijampolės 

rajonas, steigėjai – Marijampolės rajono ir miesto 
savivaldybės. Vėliau įstaigos dalininkais priimta 
daugiau savivaldybių. Nuo įkūrimo vadovavau šiai 
VšĮ. Ji yra nesiekianti pelno organizacija, todėl jos 
veiklai, projektams įgyvendinti būtinas savivaldy-
bių-dalininkų dalinis fi nansavimas. 

Nemuno euroregiono teritorija vadinama lietuvių 
etniniais kraštais, juose ir dabar gyvena gausios 
lietuvių bendruomenės, yra daug mūsų tautos 
kultūros paveldo. Euroregionas sudarė galimybę 
mūsų šaliai skatinti etninių kraštų lietuviškumą, 
kaip ir kitoms valstybėms rūpintis savo atstovau-
jamų lenkų, rusų, baltarusių tautų interesais kitose 
šalyse, įskaitant verslo skatinimą.

Didžioji problema, kad šiai veiklai skiriamos vis 
didesnės lėšos masina egoistinius trumpalaikius 
interesus. Dalis partinių veikėjų stengiasi šią ir 
panašias struktūras išnaudoti savo siauriems in-
teresams.

Problemų kilo jau kuriant įstaigą. Antai ją „visuo-
meniniais pagrindais“ siekė perimti tuometinės 
Marijampolės apskrities viršininko administracijos 
regiono plėtros departamentas (jo vadovu buvo 
dabartinis Marijampolės savivaldybės administra-
cijos direktoriaus pavaduotojas Valdas Tumelis). 
Nepavyko, bet pyktis ir pavydas, matyt, liko.

Kai, būdamas Marijampolės rajono tarybos nariu, 
nesutikau pakeisti frakcijos, kitos savivaldybės 
neskyrė sutarto fi nansavimo - devynetą mėnesių 
buvau paliktas be atlyginimo. Išgyvenau. 
Galėčiau tęsti prisiminimus, kaip mūsų įstai-

gos stiprinimui gauto fi nansavimo didžioji dalis 
„nusėdo“ apskrities departamente, kaip nuolat ir 
įvairiomis kryptimis buvau žeminamas aš ir mano 
vadovauta įstaiga, žlugdomi mūsų teikti projektai, 
tarp jų parengti Marijampolei.

Niekada nebuvau partiniu, baigęs Marijampolės 
rajono tarybos nario kadenciją  ilgą laiką nedaly-

vavau politinėje (partinėje) veikloje. Taip siekiau 
viešosios naudos visam kraštui.

Kurį laiką tai pasiteisino. 
Tačiau nelikus formalių regionų – apskričių, vis 

labiau įsigalint partiniams interesams, iš eurore-
giono Lietuvos pusės buvo atimta teisė deleguoti 
savo atstovą į programų komitetus. Kolegos Len-
kijoje parodė man Lietuvos Vidaus reikalų minis-
terijos struktūrose dirbančių žmonių išplatintą 
slaptą pranešimą, kad mūsų įstaigai reikėtų neskirti 
fi nansavimo. Tai tęsėsi apie 5 metus. Finansavi-
mą gavome iš kitų ES programų, kurių nepasiekė 
vietinės ambicijos. Atlaikėme ir vėl sustiprėjome, 
organizavome tarptautinę mūsų interesus atsto-
vaujančią veiklą, bet ją ėmė žlugdyti net mūsų 
šalies veikėjai. Tai paskatino grįžti į politiką. 
Prasidėjo dar didesnis puolimas prieš mane ir 

įstaigą. Pavyzdžiui, Šakių rajono savivaldybės – jos 
meras konservatorius Edgaras Pilypaitis - taryba 
nusprendė nefi nansuoti mūsų įstaigos ir iš jos 
pasitraukti. Konservatorių merai ar vicemerai  Aly-
taus rajone, Kazlų Rūdoje, Lazdijų rajone inicijavo 
panašius sprendimus. 

Lazdijai, paraginti partnerių Lenkijoje, siekia kurti 
„funkcinę zoną“ ir tikisi jos pagalba perimti ben-
dradarbiavimą (ar tik tam skirtas lėšas?) iš mūsų 
euroregiono,  jo centrą persikelti iš Marijampolės 
į Lazdijus. Kadangi šio rajono vicemero konser-
vatoriaus nuomone, euroregionas tam trukdo, jis 
pasiūlė mūsų įstaigą likviduoti, o taryba priėmė 
atitinkamą sprendimą.

Kai paskelbiau, kad Marijampolės vienmandatėje 
apygardoje dalyvausiu pernai vykusiuose Seimo 
rinkimuose, Marijampolės savivaldybės vadovai 
skubos tvarka į 2020 08 31 tarybos posėdžio dar-
botvarkę buvo įtraukę sprendimą pritarti Lazdijų 
pasiūlymui likviduoti euroregioną. 

Anksčiau minėtas V. Tumelis siūlė man neprieš-
tarauti, nes su lenkais esą bus kuriama kita įstaiga. 
Sunkiai pavyko susitikti su meru, jam, o vėliau ir 
visai socialdemokratų daugumai paaiškinti nei-
giamas tokio sprendimo pasekmes. Klausimas iš 
darbotvarkės buvo išbrauktas. 
Europa spaudžia šalis nares, kad jos daugiau 

teisių ir lėšų perduotų pasienio regionams, jų 
struktūroms. Nuo 2019 m. su Lenkijos partneriu 
derinome ir kūrėme papildomą pasienio struktūrą 
(Europos teritorinio bendradarbiavimo grupę Ne-
munas-Niemen). Siekėme visam pasienio regionui 
2021-2027 laikotarpiui gauti apie 15-20 mln. eurų. 
Visuotiniame įstaigos susirinkime sutarėme, kad į 
Grupės valdymą įeis mūsų įstaigos, Marijampolės, 
Alytaus, Birštono ir Kalvarijos merai ar jų dele-
guoti atstovai. Marijampolės meras pažadėjęs tapti 
šios grupės valdymo nariu, vėliau į ją delegavo V. 
Tumelį. Nujaučiau likimą. 

Grupės kūrimui buvo daromos kliūtys: bandyta 
perimti jos valdymą dar iki įkūrimo, galop Mari-
jampolės, Alytaus ir Birštono (vadovai socialde-
mokratai) atstovų pastangomis planuotas steigia-
masis Grupės susirinkimas buvo sužlugdytas, o 
Marijampolės, Alytaus ir Birštono savivaldybių 
tarybos nusprendė likviduoti VšĮ Nemuno euro-
regiono Marijampolės biurą.

Valstybės, krašto ir platesnius nei vienos savi-
valdybės interesus supranta partinius interesus 
ignoravę du buvę apskričių viršininkai (socialde-
mokratas ir konservatorius). Jie Marijampolės savi-
valdybės tarybos posėdyje išsakė padėkas įstaigai 
bei man ir prieštaravimą euroregiono struktūros 
naikinimui. 

Deja, šį kartą čia neatlaikėme.

Kas ir kodėl naikina Nemuno euroregioną?


